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یــادداشـــت

به نظر می   رسد هیچ چاره ای در اقتصاد کشور جز جراحی 
نیست، شاید بتوان با عبور بسیاری از مشکلات اقتصادی و صرفا 
گفتار درمانی سر اقتصاد را گرم کرد و دومینوی انتقال مشکلات 
اقتصادی از قبل به بعد را همچنان ادامه داد اما هیچ تضمینی در 
روند آرام اقتصاد برای آینده نبود. برای جراحی، فهم و درک دقیق 
و صحیح مشکلات و البته راه  حل و چاره  های آن ضروری است از 
این رو نمی توان به یک دولت و یا کمیته اقتصادی آن کفایت کرد 
و اینکه باید همه اهل نظر و عمل در اقتصاد به طور سختکوشانه 
با همبستگی و هماهنگی وحدت فرماندهی اقتصادی را در این 
جراحی یاری کنند تا بتوان در یک معادله چند ضلعی علاوه بر 
ایجاد اشتغال، کنترل تورم، بهبود وضعیت زندگی و پیشرفت لازم 
را در عین مقاوم سازی ایجاد کرد. یکی از نقاط ضعف جدی در 
حال حاضر در کشور که مورد طمع و سوءاستفاده دشمنان قرار 
گرفت و لشکریان بی جیره و مواجب داخلی یا بالعکس آن را یاری 
می  دهند پیچیدگی های رفع مشکلات و جراحی اقتصادی است 
اما باید پذیرفت که در حال حاضر جنگ اقتصادی همراه با جنگ 
رسانه ای و جنگ شناختی اصل نابودی کشور را به طور جد و پیش 
از پیش دارد. پس باید شرایط جنگی و جراحی لازم صورت گیرد 
و برنامه ریزی های جهادی جنگی با ابزارهای مختلف رسانه ای 
مدیریتی و آگاه  سازی های مردمی باشد. رئیس جمهوری که سال 
اول کار خود را آماده جراحی در شرایط جنگی می کند و شبانه 
روز خود و همکارانش را صرف هدایت و اقدام می نماید قطعا قابل 
تقدیر است. به راستی فشار بر دولت یادآور برخی اتفاقات تاریخ 
معاصر کشور است اما روشن است که مسیر جراحی اقتصاد در 
فضای جنگ اقتصادی در حال اثرات مثبت است و یا حداقل نوید 
آثار مثبت را می  دهد گرچه مثل هر جنگ و جراحی، خطرات و 
دردهایی برای مردم وجود خواهد داشت. شاید برای گذراندن 
این همه جوسازی ها، شیطنت  ها و دشمنی  ها و البته دقت مردم 
شریف به همراهی، صرفا این باشد که هر مدعی نقد کننده 
پیشنهاد تخصصی و عالمانه بدهد. جوسازی کردن انواع خبرهای 
جعلی در شبکه  های مجازی و غیر مجازی خسته کردن همه و 
هم راستایی با خاستگاه همه دشمنان ماست و نباید اقدامات 
ما در نقد و مخالفت مانند شبکه های ماهواره ای باشد. شاید 
مسئولیت رسانه ملی و همه رسانه  ها، صاحبنظران و متخصصین 
و همه مطلعین اقتصادی، تجار و بازرگانان یک وضعیت هماهنگ 
همراه با وحدت باشد تا اگر انتقاد و اشکالی هم هست در جای 
حق خود باشد. از طرفی آقای رئیسی رئیس جمهوری، به خوبی 
باید مستحضر باشد که وقت سازماندهی ملی است و از همه 
ظرفیت های مردمی و ساختاری باید بهره برد و با استفاده از 

نظرات کارشناسان مجرب باید عمل کرد. 

استفاده از ظرفیت های مردمی و ساختاری 

اطلاعیه دولت در خصوص 
بازماندگان دریافت یارانه

در پی دستور ریاست جمهوری در خصوص 
بررسی وضعیت کلیه هموطنانی که تاکنون 
یارانه دریافت نمی کردند و اکنون متقاضی 
دریافت یارانه هستند، شورای اطلاع رسانی 
دولت سیزدهم اطلاعیه ای صادر کرد. بر 
اساس این اطلاعیه آن دسته از هموطنانی 
که تاکنون اصلا یارانه دریافت نمی کرده اند 
یارانه هستند  دریافت  متقاضی  اکنون  و 
می توانند برای ثبت نام به منظور بررسی 
وضعیت اقتصادی خانوار خود به »درگاه ملی 
خدمات دولت« به آدرس my. gov. ir مراجعه 
کنند. در این اطلاعیه از عموم جاماندگان 
یارانه ای که نیاز به بررسی وضعیت خانوار 
 خود دارند دعوت می شود که ابتدا به سایت

 my. gov. ir مراجعه و بر اساس کد ملی و 
استعلام دهک کاربر وضعیت دریافت یارانه 
خود را استعلام نمایند. در اطلاعیه دولت آمده 
است که چنانچه هموطنان عزیز به دهک 
اعلام شده و قطع یارانه خود اعتراض دارند به 
 hemayat. mcls. gov. ir آدرس اینترنتی
وزارتخانه مذکور مراجعه نمایند و در صورت 
پذیرش اعتراض، یارانه دهک خانوارهای جدید 
از اردیبهشت ماه ۱۴٠۱ پرداخت خواهد شد. 

افزایش الزامات اجرایی 
سازمان تعزیرات 

ستاد هماهنگی اقتصادی دولت مصوب 
تخلفات  با  مؤثرتر  برخورد  برای  کرد، 
اقتصادی، منابع و الزامات اجرایی در اختیار 
سازمان تعزیرات حکومتی قرار گیرد.  در 
جلسه دیروز ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 
که به ریاست آیت ا... سید ابراهیم رئیسی 
برگزار شد پیرو افزایش اختیارات سازمان 
تعزیرات حکومتی با تصویب شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی، گزارشی از عملکرد 
این سازمان در هفته اخیر ارائه شد. در این 
گزارش اقدامات سازمان تعزیرات در برخورد 
با پدیده های گرانفروشی و احتکار مطرح 
و مقرر شد برای برخورد مؤثرتر با تخلفات 
اقتصادی منابع و الزامات اجرایی در اختیار 
این سازمان قرار گیرد. همچنین در این 
جلسه گزارشی از وضعیت بازار پس از اجرای 
قانون مردمی کردن و توزیع عادلانه یارانه ها 
ارائه شد و رئیس جمهور دستور داد کالا به 
وفور در بازار تامین شده و موانع موجود 
در این زمینه برطرف شود. در این جلسه 
موضوع اصلاح ساختار بودجه کل کشور نیز 
مطرح و ادامه بررسی این موضوع به جلسات 

آینده موکول شد. 

عملیاتی شدن  طرح های 
احیای دریاچه ارومیه 

جلسه هماهنگی و بررسی اجرای طرح های 
اولویت دار استان آذربایجان غربی بعدازظهر 
دیروز به ریاست محمد مخبر، معاون اول 
رئیس جمهور در نهاد ریاست جمهوری برگزار 
و بر اتمام و اجرای طرح های محرومیت زدایی 
در این استان تاکید شد. در این جلسه با 
اشاره به مطالبات و تاکیدات رئیس جمهور 
درخصوص احیای دریاچه ارومیه مقرر شد، تا 
طرح های مرتبط با احیای این دریاچه هرچه 
سریع تر عملیاتی شود.  در این جلسه که 
معاون اجرایی رئیس جمهور، وزرای بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی، ورزش و جوانان، 
راه و شهرسازی، فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
علوم و تحقیقات و فناوری، رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست، رئیس بنیاد شهید و 
امور ایثارگران کشور، معاون علمی و فناوری 
رئیس جمهور، معاون رئیس جمهور در امور 
زنان و خانواده، استاندار آذربایجان غربی، 
معاونان و مسئولان دستگاه های مربوطه و 
استانی حضور داشتند، توافقات دستگاه های 
اجرایی و بانک های عامل برای اجرای طرح های 
اولویت دار این استان در حوزه های مختلف 

بررسی و تصویب شد. 

 دیدار وزیر فرهنگ غنا 
با امیر عبداللهیان 

وزیر فرهنگ، هنر و گردشگری جمهوری 
غنا که در راس هیاتی جهت برگزاری هفتمین 
همکاری های  دائمی  کمیسیون  نشست 
مشترک ایران و غنا به جمهوری اسلامی ایران 
سفر کرده، با حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور 
خارجه دیدار کرد. در این دیدار موضوعات مورد 
علاقه دو کشور مورد گفت وگو و تبادل نظر قرار 
گرفت و امیرعبداللهیان در این دیدار، برگزاری 
هفتمین نشست کمیسیون مشترک دو کشور 
را نشان دهنده عزم و اراده جدی دو کشور در 
گسترش مناسبات ارزیابی کرد و اظهار داشت، 
دولت کنونی به توسعه روابط و عملیاتی شدن 
توافقات توجه و تعهد جدی داشته و بدین 
منظور در اولین فرصت، اقدامات لازم و تبادل 
هیات برای ترسیم نقشه راه روابط دو کشور 
به غنا انجام خواهد شد. وزیر امور خارجه 
کشورمان با اشاره به تجربیات ارزنده جمهوری 
اسلامی ایران در حوزه مبارزه با تروریسم و 
افراط گرایی در منطقه، با توجه به اینکه این 
موضوع از دغدغه ها و نگرانی های کشورهای 
آفریقایی است آمادگی جمهوری اسلامی ایران 
را جهت همکاری در این حوزه به ویژه در زمینه 

تبادل اطلاعات اعلام کرد. 

خبـــر

محمودرضا امینی
کارشناس مسائل سیاسی

رئیس قوه قضائیه: 

فرآيند دادرسي را بايد كوتاه كنيم
  نباید شاهد رسیدگی به یک پرونده قضائی در بازه های زمانی طولانی باشیم

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه اظهار داشت: 
رفع دردهای مزمن با درمان عادی ممکن نیست 
و نیازمند درمان ویژه است؛ درمانی که هزینه 
دارد و باید مستمر و مداوم باشد تا اثرات بر جای 
مانده از دردهای مزمن و کهنه را به طور کامل 
مداوا کند. حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای گفت: این درمان و مداوای دردهای مزمن 
که بخش هایی از نظام اداری کشور به آن مبتلا 
است نیازمند تشریک مساعی و تمرکز قوای 
دستگاه های مختلف و شناسایی اولویت هاست؛ 
همچنین باید توجه داشت که این درمان دردهای 
مزمن با جیغ ها و فریادهایی همراه خواهد بود که 
این امر نباید ما را از ادامه مسیر بازدارد و باید 
موضوع را تا انتها و حصول نتیجه پیگیری کنیم. 
وی افزود: در عین حال که نباید از هیچ موضوع و 
مساله ای که موجد آسیب و خلل در نظام اداری 
کشور است، غفلت کرد اما باید تمرکز و انرژی 
خود را بر اولویت ها بگذاریم و با اولویت بندی 
مسائل و موضوعات در راستای رفع آنها اقدامات 
مجدانه و پیگیرانه را انجام دهیم و توجه داشته 
باشیم که با انجام یک اقدام بازدارنده در حوزه 
یک اولویت شناسایی شده بسیاری از مشکلات 
و آسیب ها مرتفع خواهند شد. رئیس دستگاه 

قضا در همین زمینه مشخصاً به موضوع ضرورت 
تکمیل و راه اندازی سامانه جامع تجارت و نقش 
و کارکرد این سامانه در شفاف سازی چرخه 
صادرات و واردات در کشور اشاره کرد و این 
مقوله را در زمره اولویت ها قلمداد کرد که در 
صورت تحقق کامل آن، بخشی از منافذ فسادزا، 
معایب و آسیب ها در حوزه فرایندهای زنجیره 
تجارت و همچنین مدیریت زنجیره توزیع کالا 
مرتفع خواهد شد. وی با تاکید بر ضرورت اتصال 
سامانه های دستگاه های مختلف از جمله اداره 
گمرک، سازمان بنادر و سازمان اموال تملیکی 
در راستای شفاف سازی چرخه صادرات و واردات 
در کشور و انسداد بسترهای فسادزا و موجد 
خسارت در این حوزه مشخصاً به معضل کالاهایی 
اشاره کرد که در انبار بنادر و گمرکات، متروکه 
و فاسد می شوند؛ محموله هایی که به تصریح 
قاضی القضات هیچ عایدی برای مردم ندارند و 
فقط به بیت المال خسارت تحمیل می کنند؛ از 
»تخصیص ارز برای واردات« تا »اشغال فضای 
فیزیکی« و »صرف هزینه جهت امحاء آنها.« 
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: به مسئولان 
قضائی دستور داده ام که با کمک دولت، همچنان 
ساماندهی فرآیندهای صادرات و واردات از جمله 

ثبت  سفارش ها، تخصیص ارز، تخلیه محموله 
کشتی ها در بنادر و گمرکات و ارسال به موقع 
آنها به نقاط مختلف کشور، ساماندهی انبارهای 
گمرکات و بنادر و کالاهای متروکه را با جدیت 
دنبال کنند تا اشکالات و آسیب های فسادزا و 
موجد خسارتی که کماکان در برخی از بنادر و 
گمرکات کشور وجود دارد، به طور کامل مرتفع 
شوند. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در واکنش به سخنان سید محمود نبویان عضو 
هیأت رئیسه کمیسیون اصل ۹٠ مجلس مبنی بر 
عدم تحویل سامانه مرتبط با گمرک از ناحیه یک 
شرکت و پیمانکار به رغم مکاتبات صورت گرفته 
میان مقامات و مسئولان ذیربط طی چهارسال 
گذشته گفت: ابعاد این موضوع باید موشکافی و 
بررسی شود و اگر مقرون به صحت باشد باید مورد 
پیگیری جدی قرار گیرد؛ البته من این موضوع را 
قبول ندارم که یک پیمانکار توانسته همه مسئولان 
را دور بزند؛ به هر ترتیب باید قرارداد منعقد شده 
در این زمینه مورد بررسی و مداقه قرار گیرد و 
هر دستگاهی مقصر بوده، رسیدگی های لازم در 
رابطه با آن انجام شود. وی با تاکید بر اینکه مقابله 
همه جانبه با پدیده قاچاق به صرف راه اندازی و 

اتصال سامانه ها یکپارچه تحقق نمی یابد.

سـرمقالـــه

کشورمان از منظر اقتصادی چه قبل و چه پس از انقلاب با دو 
معضل اساسی مواجه بوده و هم اکنون نیز مواجه است. یکی از 
این معضل ها امور اقتصادی دولت است. اقتصاد ایران همواره 
یک اقتصاد به تمام معنا دولتی بوده است. اشکال دوم نظام 
اقتصادی نیز پرداخت یارانه فله ای بوده است. قیمت بنزین 
تمام شده با توجه به قیمت نفت خام در حدود 5 هزارتومان 
است اما دولت آن را با یارانه حامل های انرژی ۱5٠٠ و به 
صورت آزاد 3٠٠٠ تومان می فروشد. اگر فرض بگیریم دولت 
همه بنزین ها را نیز 3 هزارتومان بفروشد در هر یک لیتر بنزین 
که در ایران به فروش می رسد دولت 2هزارتومان از جیب خود 
می پردازد. به عبارت دیگر مالیات دهندگان از جیب خود این 
مبلغ را می پردازند. با توجه به اینکه روزانه یکصد میلیون لیتر 
بنزین مصرف می شود بنابر این دولت روزانه 2٠٠ میلیارد تومان 
یارانه بنزین می پردازد که در سال چیزی حدود 7٠ هزار میلیارد 
تومان می شود. یعنی به تنهایی به اندازه بودجه آموزش و 
پرورش یا بهداشت و درمان هزینه می شود. هیچ نظام اقتصادی 
در دنیا وجود ندارد که چنین ثروت ملی را اینگونه مصرف کند. 
البته فقط بنزین نیست که دولت اینگونه بابت آن یارانه پنهان 
می پردازد. آب، برق، گاز، روغن، آرد، دارو و بسیاری از مایحتاج 
دیگر را دولت با قیمت های غیر تمام شده عرضه می کند. 
تا اینجای قضیه شاید بگوییم که مشکلی نیست و کمک به 
مردم محسوب می شود. اما اشکال از اینجا شروع می گردد که 
به عنوان مثال بخش عمده ای از آن هفتاد هزار میلیارد تومان 
یارانه پنهان بنزین به اقشار و لایه های پر در آمد تر جامعه که 
یک یا دو اتومبیل دارند و منظما از اتومبیل سواری استفاده 
می کنند می رسد. در حالی که اقشار و لایه های محروم تر جامعه 
یا اتومبیل سواری ندارند و یا به اندازه اقشار و لایه های مرفه از آن 
استفاده نمی کنند. این وضعیت نمی تواند تا ابد ادامه پیدا کند و 
بالاخره باید روزی این نابرابری سامان یابد. آنچه که دولت آقای 
رئیسی کمر همت بدان بسته است اصلاح این وضعیت است. 
حال اینکه چقدر موفق شود یا  یکباره می توان این یارانه ها را 
جمع کرد قابل بحث است. اما آنچه مسلم است جمع کردن 
این یارانه ها باید به مرور زمان صورت بگیرد. در کشورهای 
توسعه یافته دولت ها نه تنها بسیاری از مایحتاج را با قیمت های 
مصنوعی عرضه نمی کنند بلکه با قیمت واقعی می دهند و بابت 
آن هم سودی دریافت می کنند. در عوض آن زمان به اقشار و 
لایه های کم درآمدتر جامعه به صورت مستقیم کمک می کنند. 
در ایران چون دولت درآمدی ندارد کالا را به همه یکسان 
عرضه می دارد و در نتیجه در آمدی برایش نمی ماند که آن 
را به لایه های محروم جامعه بپردازد. متاسفانه چون دولت ها 
در ایران همواره خواسته اند محبوب باشند حاضر نشده اند 
تصمیمات سخت اقتصادی را اتخاذ کنند. متاسفانه برخی از 
مردم اعتمادشان کاهش یافته و هر قدر که مسئولان بگویند 
که بنزین 3 هزار تومانی یا ۱5٠٠ تومانی بزرگ ترین خیانت به 
نسل های آینده است باور نمی کنند. البته به نظر می رسد که 
این بار مسئولان خویشتنداری بیشتری از خود نشان داده اند. 

تصمیمات تلخ اما ملی

 صادق زیبا کلام 
استاد دانشگاه

صندوق توسعه ملی به 
خزانه دوم دولت ها 

تبدیل شده است

رئــیس کل دیوان محاسبات کشور 
و رئیس هیات نظارت بر صندوق توسعه 
ملی در دومین همایش علمی صندوق 
ثروت ملی و عدالت بین نسلی، گفت: 
نظامنامه وصول مطالبات صندوق توسعه 
ملی باید تغییر کند. مهرداد بذرپاش در 
دومین همایش علمی صندوق ثروت ملی 
و عدالت بین نسلی با بیان اینکه ماموریت 
اصلی این صندوق، حفظ ثروت ملی 
برای آیندگان است، افزود: حسابرسی 
عملکرد پروژه های صندوق توسعه ملی 
در دستور کار دیوان محاسبات قرار گرفته 
است و سایر انفال به ویژه زمین هم به 
عنوان منابع صندوق باید مورد توجه 
قرار گیرد. اهمیت اینها کمتر از نفت 
نیست. رئیس کل دیوان محاسبات اظهار 
داشت: برخلاف آنچه که شعار »عدالت 
بین نسلی«مطرح می شود، اما در واقع، 
روزمرگی ها باعث شده از اهداف فاصله 
بگیریم. وی هشدار داد: صندوق توسعه 
ملی عملا به خزانه دوم دولت ها تبدیل 
شده که این اتفاق، اشتباهی راهبردی 
است. وی تصریح کرد: هیات عامل به 
عنوان اصلی ترین بازیگر ماموریت بزرگ 
صندوق توسعه ملی، نقش موثر و چندانی 

در تکالیف و اقدامات آن ندارند. 

تغییرات یارانه ای مقدمه 
اصلاح اقتصاد ایران است

وزیر امور اقتصادی و دارایی اظهار 
کرد: با آغاز حذف ارز ۴2٠٠ تومانی 
در برخی کالاها، شرایط ارزیابی شده 
و برای گام های بعدی اصلاح اقتصادی 
برنامه ریزی می شود. سیـــد احسان 
خاندوزی گفت: یکی از اصلــی ترین 
خواسته های بخـــش خصوصی در 
سال های گذشته همواره اصلاح برخی 
سیاست ها و از بیـــن بردن اخلال ها 
و انحراف های قیمتی بوده است و ارز 
ترجیحی نیز یکی از این موضوعات است. 
وی افزود: آنچه که در رابطه با حذف 
ارز ترجیحی رخ داده، مقدمه اصلاح 
اقتصادی کشور است و پس از ارزیابی 
تغییرات، در ماه های آینده نسبت به دیگر 
موضوعات نیز برنامه ریزی های لازم انجام 
خواهد شد. وزیر اقتصاد با بیان این که ارز 
ترجیحی نان و دارو حذف نشده است، 
بیان کرد: آنچه که اتفاق افتاده، بخشی از 
خواسته دولت، مجلس و بخش خصوصی 
است. قطعا چنین طرح هایی بدون نقص 
نخواهد بود اما تلاش می شود که با ترمیم 

سیاست ها از مسیر اصلی خارج نشویم. 

آرمان ملی:  مذاکرات عربستان-  ایران در 
بغداد با مشارکت هیات های امنیتی بلندپایه به 
لطف تغییرات سریع منطقه ای و بین المللی است 
که در پی بحران اوکراین رخ می دهد. این در حالی 
است که در پنج دور گذشته مذاکرات به ویژه در 
دور پنجم توافقاتی بین طرفین حاصل شده است 
چنانکه چند هفته پیش بود که ایرج مسجدی سفیر 
کشورمان در عراق در توضیح دور پنجم مذاکرات از 
توافق دو طرف برای نقشه راه مذاکرات آینده خبر 
داده و گفته بود: »یکی از این توافق ها بر سر »اعتماد 
سازی ها«، اقدامات و همکاری های دوجانبه« مثل 
موضوعات حج و بحث سفارتخانه های دو طرف و 
موضوع سوم نیز »بحث های منطقه ای و بین المللی« 
است. حال اینکه این نکته برای برخی هنوز جای 
ابهام دارد که پس از سال ها چه اتفاقی رخ داده که 
سعودی ها به سمت احیای روابط با ایران رفته اند؟ 
می تواند اینگونه به این پرسش پاسخ داد که شاهزاده 
محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان سعودی در حال 
حاضر و به علل مختلف در نگرانی به سر می برد؛ 
چرا که روابط کشورش با آمریکا متشنج است و 
برجسته ترین علت این تنش عدم محکومیت حمله 
روسیه به اوکراین از سوی او، پافشاری بر توافق اوپک 
پلاس، دعوت از رئیس جمهوری چین برای سفر به 
ریاض و ابراز آمادگی برای قیمت گذاری نفت با 
استفاده از روبل و یوان چین و انعطاف او در پرونده 
یمن است و تمام این عوامل ازسرگیری گفت وگو 
با ایران را تسهیل کرده است؛ چرا منطقی نیست 
با فشارهای آمریکا در سایه ادامه دشمنی با ایران 
و تشدید جنگ در یمن مقابله کرد. از این رو بعد از 
اینکه آمریکا و غرب او را تنها گذاشتند و متحدان 
عرب تنها به حمایت لفظی اکتفا کردند رفتن به 
سمت ایران اگر تنها گزینه نباشد بهترین گزینه به 
حساب می آید. از این رو بعید نیست دورهای بعدی 
مذاکرات دو کشور موفق تر باشد و احتمال انتقال 

آن به میدان دیپلماتیک و کاهش شدت محاصره 
علیه یمن بیشتر شده است. اظهارات اخیر مقامات 
عربستانی در این خصوص و استقبال مقامات 
کشورمان نیز حکایت از احتمال فراوان به نتیجه 

رسیدن مذاکرات دارد. 
 درخواست عربستان

بعد از ظهر دوشنبه بود که وزیر انرژی عربستان 
از درخواست کشورش و کویت برای گفت وگو با 
ایران در خصوص میدان گازی الدره/آرش خبر داد. 
عبدالعزیز بن سلمان، گفت که کشورش قصد دارد 
تا اواخر سال 2٠26 و یا اوایل 2٠27 تولید نفت خود 
را به بیشتر از ۱3 میلیون بشکه در روز برساند. وی 
تاکید کرد: کویت و عربستان خواهان گفت وگو در 
خصوص میدان گازی الدره )آرش( با ایران هستند 
زیرا منابعی که در آنجا وجود دارد منافع مشترک 
دو کشور است. وزارت امورخارجه عربستان اخیرا با 
انتشار بیانیه ای بار دیگر ادعاهای خود درباره میدان 
مشترک گازی آرش/الدره را تکرار کرده و خواستار 
گفت وگو با ایران برای تعیین مرز شرقی این منطقه 
شده بود. در این بیانیه ادعا شده بود که عربستان 
سعودی و کویت حق دارند میدان گازی آرش را برای 
بهره برداری خود گسترش دهند. این ادعاهای واهی 
در حالی از سوی عربستان مطرح شده است که 
سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت خارجه درباره 
توافق کویت و عربستان در خصوص میدان نفتی و 
گازی آرش و رایزنی اخیر وزیر امورخارجه کشورمان 
با همتای کویتی خود در این ارتباط گفته بین ما و 
کویت مرزهای تحدید نشده ای وجود دارد که باید 
تحدید حدود انجام شود. ایران اعلام کرده پیش 
از تحدید حدود نباید این منابع مورد بهره برداری 

قرار بگیرند. 
با توسعه روابط دوکشور، منازعات یمن 

پایان می یابد 
یک عضو کمیسیــون امنیت ملی و سیاست 

خارجی مجلـــس در مورد روند مذاکرات ایران 
و عربستان، اظهار داشت:  مذاکرات در بغداد رو 
به جلو بوده است، ایران و عربستان می توانند با 
وحدت، منطقه را به شکل ایجابی و مثبت و به 
نفع ملت های منطقه و جهان اسلام »کن فیکون« 
کنند. عباس گلرو ضمن بیان این مطلب گفت: 
اگر عربستان به این درک رسیده باشد که تنش 
به نفع هیچ کسی نیست قطعا برای بهبود روابط 
با جمهوری اسلامی ایران تلاش خواهد کرد. وی 
افزود: از نظر ما عربستان کشور مهمی است؛ ما 
غیر از بحث های دوجانبه مسائل منطقه ای داریم 
که در بحث منطقه ای سوءتفاهماتی نزد مقامات 
و حاکمان عربستان وجود دارد که فکر می کنند 
جمهوری اسلامی ایران به دنبال توسعه طلبی 
است. این در حالی است که ایران هرجا حضور 
داشته است به نفع ملت های منطقه است و هدفش 
کمک به دولت ها و ملت های منطقه و مبارزه به 
تروریسم و مبارزه با اشغالگری است. وی ادامه داد: 
این سوءتفاهماتی که در بحث یمن وجود دارد خود 
عربستانی ها می دانند که آنجا چه اتفاقی افتاده است 
و هشت سال است که خودشان را درگیر وضعیت 
ناآرامی و بی ثباتی کرده اند. این نماینده مجلس 
یازدهم بیان کرد:  اسرائیل و آمریکا فتنه انگیزی 
می کنند؛ نهایت امر این است که اینها می روند و این 
همسایگان هستند. ما، ایران و عربستان می توانیم 
کارهای بزرگی انجام دهیم. عضو کمیسیون امنیت 
ملی مجلس تصریح کرد: قطعا سطح روابط ما با 
عربستان در این حد متوقف نمی ماند اراده بین 
دوطرف وجود دارد. براساس اظهارات مقامات 
سعودی اراده در طرف عربستان برای گفت وگو با 
ایران شکل گرفته است. گلرو تاکید کرد: اگر روابط 
ایران و عربستان توسعه یابد بدون هیچ تلاشی 
فضای توسعه روابط به روی یمن تاثیر می گذارد و 

منازعات در یمن پایان پیدا می کند. 

»آرمان ملی« روابط ایران و عربستان را بررسی می کند

بهبود رابطه سیاسي با بوي گاز
   عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس: 

 ایران و عربستان با وحدت می توانند کارهای بزرگی انجام دهند

آرمان ملی: رئیس جمهور با تاکید بر اهتمام 
دولت به اجرای برنامه نهضت ملی مسکن، این برنامه 
را از اولویت های اساسی دولت خواند و به دستگاه های 
مسئول در این زمینه دستور داد مانع تراشان در 
مسیر تحقق جهش ساخت مسکن را از روند اجرای 
این طرح کنار بگذارند. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی 
صبح دیروز  در سومین جلسه شورای عالی مسکن 
در دولت سیزدهم، با بیان اینکه ساخت حداقل یک 
میلیون واحد مسکونی در سال و رفع دغدغه مردم 
در این زمینه هم نیاز جدی جامعه، هم وعده دولت و 
هم تکلیف قانونی است، گفت: امکانات و ظرفیت های 
لازم برای تحقق اهداف نهضت ملی مسکن کاملا 
فراهم است اما این ظرفیت ها باید به شکل صحیح 
مدیریت شود و به فعلیت برسد. رئیس جمهور با اشاره 
به اینکه قانون جهش ساخت مسکن همه دستگاه ها 
و نهادها را موظف به همکاری در زمینه تحقق اهداف 
نهضت ملی ساخت مسکن کرده است، افزود: در 
حدود ۸ ماه گذشته اقدامات خوبی در زمینه اجرای 
این قانون انجام شده که لازم بوده اما کافی نیست. 
رئیسی با اشاره به گزارش ارائه شده در این جلسه 
از سوی وزیر راه و شهرسازی درباره میزان پیشرفت 
اجرای قانون جهش ساخت مسکن و میزان عملیاتی 
شدن تعهدات تعیین شده برای دستگاه های مختلف، 
اظهار داشت: با وجود آنکه این روزها بدنه دولت به 
شدت درگیر اجرای قانون مردمی سازی و عادلانه 
کردن یارانه ها است، اما بنا به درخواست وزیر راه 

و شهرسازی و نظر به اهمیت موضوع مسکن برای 
بنده، این جلسه برای بررسی و حل و فصل مشکلات 
پیش روی اجرای قانون جهش ساخت مسکن برگزار 
شد. رئیس جمهور با تاکید بر اینکه تصمیمات این 
جلسه باید با جدیت پیگیری و اجرایی شود، ادامه 
داد: مسئولان وزارت راه و شهرسازی، استانداران، 
بانک مرکزی و بانک های عامل و همه دستگاه های 
مسئول در اجرای قانون جهش ساخت مسکن، ایجاد 
جهش واقعی در ساخت مسکن را جزو اولویت های 
اصلی خود قرار دهند و تلاش کنند دغدغه خانوارها 
در زمینه هزینه های مسکن تا حد قابل قبولی رفع 
شود. رئیسی با بیان اینکه برنامه دولت سیزدهم 
برای ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی نیازمند 
جدیت و اهتمام همه اجزای دولت است، تصریح 
کرد: کسانی باید مسئول عمل به این وعده شوند 
که از روحیه انقلابی و جهادی برخوردار باشند؛ 
کسانی که به هر دلیل نمی توانند یا خدای ناکرده 
نمی خواهند این برنامه عملیاتی شود، قطعا برای 
اجرای این برنامه مضر بوده و باید کنار گذاشته 
شوند. دکتر رئیسی بیان کرد: عقب ماندگی های 
اجرای طرح در زمینه تحقق خط اعتباری تامین 
منابع صندوق ملی مسکن، واریز درآمدهای مالیاتی 
حوزه زمین و مسکن به این صندوق، واگذاری 
زمین های مستعد اجرای طرح از سوی دستگاه ها 
به وزارت راه و شهرسازی و استانداری ها، تسریع در 
صدور مجوزهای لازم از جمله از سوی شهرداری ها، 

تمهید خدمات شهری و زیربنایی و هر گونه تاخیر و 
عقب ماندگی دیگر در کوتاه ترین زمان باید رفع شود. 
رئیس جمهور با بیان اینکه دستگاه ها و اداراتی که 
زمین در اختیار دارند در هماهنگی با وزارت راه و 
شهرسازی می توانند از آنها برای ساخت مسکن 
مورد نیاز کارمندان ثبت نام کرده خودشان بهره 
بگیرند، افزود: هماهنگی کامل دستگاه های مسئول 
در اجرای قانون جهش ساخت مسکن ضرورت دارد 
و بنده هم این آمادگی را دارم تا هر زمان که نیاز بود 
جلسات شورای عالی مسکن را برای رفع مشکلات و 
موانع اجرای سریع تر نهضت ملی مسکن برگزار کنم. 
رئیسی همچنین استانداران را موظف کرد ظرف یک 
ماه اراضی در اختیار دستگاه ها را تعیین تکلیف نموده 
و نتیجه آن را به وزارت راه و شهرسازی اعلام نمایند.  
ما در زمینه ساخت مسکن عقب ماندگی داریم. اگر 
بعضا می گوییم که دولت های گذشته آنچنان که باید 
وظایف خود را انجام نداده اند این سوال الان نسبت 
به خود ما هم هست که آیا ظرف این مدت آنچنان 
که باید کارها پیش رفته است؟ رئیس جمهور با بیان 
اینکه همواره با تشکیل جلسات مسکن موافقت 
کرده است عنوان کرد: ما مسائل کالاهای اساسی 
را و اصلاحات اقتصادی را باید دنبال کنیم. اینکه 
من اهمیت می دهم به قضیه مسکن برای این است 
که اولویت دارد. در حال حاضر خیلی از استانداران 
مسائل مهمتری دارند. مساله ما قانون نیست بلکه 

این است که باید اجرا شود. 

رئیس جمهور: 

مانع تراشان از روند اجرای طرح نهضت ملی مسکن کنار گذاشته شوند
   نسبت به روند اجرای پروژه نهضت ملی مسکن عقب ماندگی داریم 

پاشنه آشیل دولت 
رئیسی، اقتصاد است

یک فعال سیاسی اصولگرا در این 
خصوص که عملکرد دولت و مجلس تا 
چه حد فضا را برای اصلاح طلبان فراهم 
می کند که بخواهند دوباره وارد میدان 
شوند اظهار داشت: یقیناً عملکرد دولت 
سیزدهم و مجلس یازدهم روی موفقیت 
اصولگرایان و یا عدم موفقیت آنها و تهییج 
و تحریک اصلاح طلبان و اعتدالیون 
برای حضور در انتخابات، به صورت 
مستقیم تأثیر می گذارد. سیدحسین 
نقوی حسینی گفت: اگر دولت سیزدهم 
موفق شود فضای مناسب اقتصادی 
ایجاد کند، مشکل معیشت را حل کند 
؛ چون پاشنه آشیل دولت آقای رئیسی، 
مسائل اقتصادی است که به نظر می رسد 
درحال حاضر اقدامات اساسی و خوبی 
را نیز انجام داده، روی گرایش مردم و 
سیاسیون تأثیرگذار خواهد بود اما اگر 
دولت موفق نشود یا مجلس نشان دهد 
نمی تواند در جهت حل مشکلات مردم 
گام بردارد طبیعی است که روی گرایش 
انتخاباتی مردم تأثیر مستقیم برجای 
می گذارد همان طور که عدم موفقیت 
دولت روحانی باعث گرایش شدید مردم 

به اصول گرایان در انتخابات شد. 


